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Előzmények:
1. 2020. október 3-án az MGKSZ 2020. évi rendes taggyűlésén, a létszámellenőrzéskor derült 

ki, hogy a Szövetség elnöksége a sorozatos lemondások miatt határozatképtelenné vált. Ezen állapot 
megszüntetése és a működőképesség helyreállítása érdekében szükségessé vált az elnökség létszámának 
feltöltése az Alapszabály és a Választási Szabályzat előírásainak betartása mellett.

2. Dr. Kiss B. Mihály, az MGKSZ Felügyelő Bizottság (FB) elnöke – mivel a Szövetségi szabályzatok 
erre a helyzetre nem tartalmaznak megoldást, ezért – a felügyeleti szervhez, a Fővárosi Törvényszékhez 
fordult a felmerült probléma megoldásához szükséges állásfoglalásért.

3. A Szövetség Választási Szabályzata szerint csak a területi jelölő taggyűléseken lehet jelöltet 
állítani, ezért a taggyűlés a helyzet mielőbbi megoldása érdekében megválasztotta a Jelölő Bizottság 9 
tagját. 

4. A Felügyelő Bizottság elnökének kérdésére a Fővárosi Törvényszék állásfoglalása szerint:

„A határozat száma: 77.Pk.60.735/1989/49.
A Fővárosi Törvényszék a Magyar Galamb- és Kisállattenyésztők Országos Szövetsége nyilvántartási ügyében 
meghozta az alábbi

VÉGZÉST:
A Fővárosi Törvényszék a 2020. október 6. napján érkezett beadvány kapcsán az alábbiakról tájékoztatja a 
kérelem előterjesztőjét:
A 2013. évi V. törvény (Ptk.) 3:25.§-a szerint megszűnik a vezető tisztségviselői megbízatás

a) határozott idejű megbízatás esetén a megbízás időtartamának lejártával;
b) megszüntető feltételhez kötött megbízatás esetén a feltétel bekövetkezésével;
c) visszahívással;
d) lemondással;
e) a vezető tisztségviselő halálával vagy jogutód nélküli megszűnésével;
f) a vezető tisztségviselő cselekvőképességének a tevékenysége ellátásához szükséges körben történő korlátozásával;
g) a vezető tisztségviselővel szembeni kizáró vagy összeférhetetlenségi ok bekövetkeztével.

Az Alapszabály 12. (1) pontja szerint a tisztségviselők választása a taggyűlésen titkos szavazással, szótöbbséggel 
történik és általában 5 évi időtartamra szól. Az 5 éves időszak közben történő megválasztás a választási időszak 
végéig érvényes.
Amennyiben a megmaradt 7 elnökségi tag vezető tisztségviselői megbízatása még nem járt le, úgy elegendő a 
hiányzó tagoknak a megválasztása az alapszabályban foglalt rendelkezéseknek a fi gyelembevételével.

Budapest, 2020.10.08.
dr. Pap Réka Orsolya

bírósági titkár”

A Felügyelő Bizottságának elnöke meghívta a 2020. október 29-én 11 órára a Szövetség Verseny utcai 
székházába a bizottság ülésére a Szövetség elnökét, az Etikai Bizottság elnökét, a hivatalban lévő elnökségi 
tagokat valamint a Jelölő Bizottság képviselőjét.

A napirendi pontok a legutóbbi, 2020. október 3-án megtartott MGKSZ taggyűlés után fennmaradt kérdések 
és problémák megbeszélése, majd megoldások megkeresése volt.

BESZÁMOLÓ A FELÜGYELŐ BIZOTTSÁG ÉS A JELÖLŐ 
BIZOTTSÁG 2020. OKTÓBER 28-I ÜLÉSÉRŐL
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A megbeszélésen megjelent dr. Mészáros Emese, Szövetségünk megbízott jogi képviselője is.
Dr. Kiss B. Mihály köszöntötte a megjelenteket és kérte, hogy az általa összeállított napirend szerint először 

a Felügyelő Bizottság tagjai vitathassák meg a témákat, majd a meghívottak fejtsék ki véleményüket a felmerült 
kérdésekről.

A Felügyelő Bizottsági ülés elfogadott napirendje.
A 2020. október 3-án megtartott taggyűlés határozatainak szabályossági felülvizsgálata.
A napirendi pontok előterjesztése sorában, elsőként a Szövetség elnökének 2019. évi beszámolója szerepelt, 

ugyanis a taggyűlés, 14 igen és 14 nem szavazat mellett 10 tartózkodással nem fogadta el.
A Felügyelő Bizottság tagjainak véleménye:

- Dr. Kiss B. Mihály: a Szövetség életében a börze létrehozásának probléma köre elfoglalta szinte valamennyi 
szakmai feladat megvalósításától a fi gyelmet és a teljes értékű munkavégzés lehetőségét. Ez okozza a tagság 
részéről az érdektelenséget a Szövetség dolgai iránt.

- Kiss János: a 2019. évről szóló elnöki beszámoló elfogadásának hiánya miatt felvetette a teljes tisztújítás 
lehetőségét a még funkcionáló elnökségi tagok lemondásának esetén.

- Kubinyi Tamás: aggasztó problémának látja az egyesületek és a civil társaságok vezetőinek a taggyűlés iránt 
tanúsított érdektelenségét.

- Hajducsek János: nehezményezi az előző Szövetségi vezetés ellen tett feljelentést, mint személyére káros 
erkölcsi kihatással járó cselekményt, amelyre a mai napig a hatóságok részéről semmiféle megkeresés nem 
történt.
Dr. Pintér József Zsolt válaszában elmondta, hogy 

– a Szövetség elnökévé választása után a Szövetségnél irat- és pénzkezelési szabálytalanságokat tapasztalt, 
ezért a 2018. május 26-án, Gödöllőn megtartott rendkívüli taggyűlésen, javaslatára a taggyűlés választott 
egy úgy nevezett „AD-HOC Bizottság”-ot. A bizottság tagjává Csernus László, Rajna István, Tímár Pál lett 
megválasztva. Az általuk lefolytatott vizsgálatból készített jelentésre alapozva feljelentést tett a Budapest VII. 
kerületi Rendőrkapitányságon, ismeretlen tettes ellen, anyagi hátrányt okozó hűtlen kezelés tárgyában. Az 
ügyben az eljárás megkezdődött, de annak jelenlegi állásáról nem rendelkezik információval.

– A 2020. október 3-i taggyűléssel kapcsolatban elmondta, hogy több szabálytalanság történt, ezért kért elvi 
állásfoglalást dr. Mészáros Emesétől, a Szövetség megbízott ügyvédjétől.
A probléma megoldására dr. Kiss B. Mihály FB elnök és dr. Mészáros Emese ügyvédnő között szóbeli 

megegyezés született arról, hogy azokat a napirendi pontokat, amelyeknél a szavazás szabálytalansága 
megállapítható, azokat a következő taggyűlés napirendi pontjai közé fel kell venni és a szavazás érvényességének 
biztosítása érdekében a szavazást, a szabályoknak megfelelően meg kell ismételni.

A taggyűlésen történtek és a késedelmes adatszolgáltatás miatt el nem készített írásos Felügyelő Bizottsági 
beszámoló miatti felelősség-áthárítás vitája miatt a Felügyelő Bizottság elnöke – a bizottsági tagokkal szóban 
történő egyeztetést és szavazást követően – bejelentette a Felügyelő Bizottság együttes lemondását, a jogszabály 
által előírt 60 napig esedékes ügyviteli feladatellátás vállalásával.

Az ezt követő pletykaszintű megnyilvánulások nem segítették a különböző álláspontok és a felszólalók 
közeledését. A megbeszélésen végső kifejletként abban egyetértésre jutottunk, hogy a Szövetség következő 
taggyűlésének időpontja 2020. november 28 kell, hogy legyen.

A Felügyelő Bizottsági ülést követően a Jelölő Bizottság tagjai elkészítették a jelölési felhívást és jelölési ívet, 
amelyeket a Szövetség honlapján adtunk közre, és azzal egyidőben a tagszervezetek képviselőinek is eljuttattunk 
elektronikus formában. 

Székesfehérvár, 2020. november 1.

Szűcs Antal
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Ennek a cikknek a keretében ismertetjük és közöljük 
le a kecskeméti keringőt tenyésztők legerősebb 
tenyésztési bázisához tartozó tenyésztőket és rövid 
ismertetőt adunk állományuk származásáról és 

jelenlegi minőségéről. A fajta tenyésztésének alapja 
és géncentruma a mai napig Kecskeméten és a 
környező településeken található. Valamennyi szín-és 
rajzváltozatban a legjobb állományok és természetesen 
legkiválóbb tenyésztőik itt találhatóak.

 A régi tenyésztői gárdához tartozó egyik legidősebb 
tagunk Antal József. A kecskeméti keringő valamennyi 
szín és rajzváltozatát tenyészti. Legsikeresebb egyszínűek 
közül a sárga változatban és vörös deres galambjaival. 
Szinte egyedülien tenyészti és igen szép állománnyal 
rendelkezik a fajta szívhátú állományából is, amelyet 
szaklapunk júliusi számában már bemutattuk.

Bán Tibor tenyésztőtársunk különösen a fajta deres 
és cifra változatainak a tenyésztésében ér el kimagasló 
eredményeket.

Földi Mihály kollégánk jelenleg a fajtaklub titkári 
teendőit látja el. A kecskeméti keringő valamennyi szín 
és rajzváltozatát tenyészti. Galambjainak eredete Antal 
József, Gáspár József, Lapéta József és Nagy István 
állományaira nyúlik vissza.

Gáspár József sporttársunk szintén a régi tenyésztők 
jeles képviselője. Szinte valamennyi szín és rajzváltozatot 
tenyészti, azonban állományában a legkedveltebbek a 

HÍRÖS KECSKEMÉTI KERINGŐT TENYÉSZTŐK 
BEMUTATÁSA

deresek (1. ábra), amelyekről lapunk áprilisi számában 
már beszámoltunk. Fajtaklubunkban jelenleg 
szakelőadói tisztséget tölti be Lapéta József tagunkkal 
közösen.

Lapéta József tagtársunk személyes közlése alapján 
1965 óta tenyészti a fajta egyszínű változatait (2. 
ábra) igen sikeresen. A szaklap februári számában 
bemutattunk sárga, vörös és fekete galambjaiból. 

Galambjai minőségét több évtizede folyamatosan a 
csúcson tartja. Állománya egyidejűleg alakult ki Borbély 
Zoltán, Gyenis György és Karazsia Géza galambjaival.

Mindannyiunk által kedvelt Nagy István (Guba) 

1. Kecskeméti keringő – fekete deres hím 2. Kecskeméti keringő – fekete egyszínű tojó

3. Kecskeméti keringő – sárga egyszínű tojó
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tagunk főként az egyszínű változatok tenyésztésében 
ért el kiemelkedő eredményeket (3. ábra). Több 
mint harminc éven keresztül biztosított helyet 
klubgyűléseinknek és a fi atal galamb kiállításainknak.

Külön említést teszünk Oláh László klubtársunkról, 
aki korábban 10-15 évvel ezelőtt igen nagy létszámú 
egyszínű – különösen sárga, fekete és vörös – 
állományával nagymértékben hozzájárult a fajta 
szélesebb körben történő elterjedéséhez.

Reibl György fi nom ízlésű tenyésztő. A kecskeméti 
keringő egyszínű fekete (4. ábra) és fehér változatait 
kedveli leginkább és eredményesen tenyészti is őket. 

Szekér János tagtársunk a ritka színváltozatok 

tenyésztésének a híve. Cikksorozatunk indító számában 
tarka oldalú galambjai közül már került bemutatásra. 

A fi atalabb generációhoz tartozik Kulcsár József és 
Szabó Balázs kollégáink, akik főként sárga, fekete és vörös 

egyszínű galambjaikkal érnek el szép eredményeket a 
helyi kiállításainkon. Állományaik főként Antal József, 
Gáspár József és Lapéta József galambjaira épülnek.

Tumbász Balázs a fi atal generáció legeredményesebb 
tenyésztője. A kecskeméti keringő egyszínű és deres 
tenyésztésében is kimagasló eredményeket ért el. 
Kiemelkedő szépségű fekete deres galambját újságunk 
januári számának címlapfotóján csodálhattuk meg. 
Jelenleg az egyik legkiválóbb minőségű állománnyal 
rendelkező és a legígéretesebb tenyésztői jövő előtt álló 
tagunk.

Itt kell megemlítenünk Hajma Gyula és Zsoldos József 
tagtársainkat is, akik különösen a kecskeméti keringő 
különböző színű deres (5. ábra) változatait tenyésztik 
eredményesen.

A kecskeméti géncentrumtól kissé távolabb 
találhatóak Csépke Roland és Fehér András tenyészetei. 
Előbbi tenyésztőnk különösen egyszínű vörös és sárga 
(6. ábra), míg utóbbi tenyésztőnk elsősorban a deres 
változatok nagy kedvelője.

A ritka színváltozatok közül a kék kovácsolt, a kék 
szalagos, a kék fakó és az ezüst egyetlen tenyésztője 
Zlinszky János, akinek galambjait szaklapunk 
augusztusi számában már részletesen bemutattuk.

A fent említett tenyésztők szakmai tudása és 
elkötelezettsége a fajta iránt garancia arra, hogy 
a kecskeméti keringő valamennyi ismert szín és 
rajzváltozatát tovább tudjuk adni az utódoknak.

Dr. Meleg István elnök
Gáspár József szakelőadó

Lapéta József vezető tenyésztő
Fényképek: Fajtaklub archívum ©Kanalas János

4. Kecskeméti keringő – olaj egyszínű hím

5. Kecskeméti keringő – vörös deres tojó 6. Kecskeméti keringő - vörös egyszínű hím
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A Miskolc és Vidéke Galamb és Kisállattenyésztők 
Egyesülete tagsága 2018-ban ünnepelte fennállásának 
130 éves jubileumát. A megalakulásról tanúskodó 

írásokból, dokumentumokból tudjuk, hogy eredetileg 
Miskolc, Kassa, Eperjes, Aprójószágot Tenyésztők 
Egyesülete néven alapították. Az alapítók között 
szerepel dr. Hodobay Sándor polgármester, Mocsár 
Endre esperes, Vitéz Kovács banktisztviselő, Lendek 
Károly és Szabó József katonatisztek.

Az egyesület birtokában sajnos kevés írásos 

Megkésett születésnapi köszöntő
130 ÉVES A MISKOLC ÉS VIDÉKE GALAMB ÉS 

KISÁLLATTENYÉSZTŐK EGYESÜLETE
bizonyíték maradt fönn a kezdetekről, de Balassa 
György galambtenyésztési szakíró, aki 1889-től tíz évig 
élt Miskolcon, 75 cikket jelentetett meg a Szárnyasaink 
szaklapban és 40 db-ra emelkedett a galambtenyésztési 
szakkönyvei száma. Dr. Teremi Gábor A postagalamb 
című könyvéből pedig azt tudjuk meg, hogy 1891-ben 
már tartottak galamb és baromfi  kiállítást Miskolcon. 
Ezután pedig 1901-ben Miskolcon került kiadásra 

Balassa György: Az okszerű galambtenyésztés című 
szakkönyve.

A fejlődést és az országos elismerést bizonyítja, hogy 

1. Kiállítás 1969-ben a SZOT székházban

2. Az 1970-es fi atalgalamb bemutató résztvevői

3. Az 1969-től 2018-ig megrendezésre kerülő
Kassa-Miskolc Röpverseny 1975-ös győztes csapat tiszteletdíja
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1894-ben már Országos Baromfi  és Galamb Kiállítást 
rendeztek Miskolcon, sőt az 1896. évi ezred éves 
országos kiállítást is itt rendezték meg.

Az első világháborút követően, 1926-ban új 
alapszabály készült. Az egyesület neve: Miskolc és 
Vidéke Baromfi -, Galamb-, Kanári-, és Házinyúl-
tenyésztők Egyesülete. Célja: Miskolc és Vidéke 
baromfi - és házinyúl tenyésztőinek egyesítése, az 
okszerű tenyésztés előmozdítása, a magyarországi 
viszonyoknak megfelelő haszon- és díszmadár, valamint 
házinyúlfajták tenyésztése, fenntartása, törzskönyvezése 
és értékesítése, szakismeretek terjesztése. Székhelye: 
Miskolc.

A fejlődés következő állomása az 1938. évi 50. 
évfordulós kiállítás, melyhez az alábbi címmel készült 
útmutatás: „Miskolc és Vidéke Baromfi - Galamb és 
Házinyúltenyésztők Egyesülete 1938. febr. 5-6-7-8-
iki kiállításához. Fővédnöke: vitéz Borbély-Maczky 
Emil, Borsod-Gömör-Kishont k. e. e. vm. főispánja.” 
A kiállításnak 9 védnöke, köztük dr. Halmay Béla 
polgármester, és 16 díszelnöke volt.

Az 1945. június 3-án megtartott tisztújító közgyűlésen 
a következők hangzottak el, mely az akkori helyzetet, 
társadalmi viszonyokat hűen tükrözi. Papp Emil elnök 

üdvözli a megjelenteket és megállapítja, hogy „kevesen 
vagyunk”. „Majdnem megsemmisült a kisállattenyésztés. 
A háború és az abból következő helyzet lerombolt minden 
értéket. Ha kevesen vagyunk is, az építőmunkához itt is 
hozzá kell fognunk! Nagyon kevés társunknak maradt 
valamije, a legtöbbünknek semmije sincs. Az országszerte 
híres miskolci baromfi , galamb és nyúlállomány 90%-
a elpusztult. Pedig most mutatkozik szükségesnek a 
kisállattenyésztés felkarolása, mert közellátásunk is javul 
vele, meg a mai nehéz hússzerzési viszonyok is indokolttá 
teszik ezt. Baráti alapon, egymást segítve talpra kell 
állnunk! Egymáson segítve rendbe jön minden! Eddig 
is nem annyira a haszon utáni vágy, mint inkább az 
állatszeretet és a barátság sarkalta tagjainkat az egymás 
közötti nemes versenyünkben, a szebbnél szebb baromfi , 
nyúl és galamb egyedek kitenyésztésében.”

Az 1970-es években a Danzigi magasszálló illetve a 
budapesti magasröptű keringő galambokkal versenyző 
tenyésztők egymással szembeni örökös torzsalkodása 
oda vezetett, hogy a nagytestű alakgalambokat 
tenyésztők (V-33-ból) kiléptek és új egyesületet 
alakítottak, V-69. számon.

A tenyésztési egész éves kemény munkát igényel 
ahhoz, hogy megfelelő mennyiségű és minőségű 

4. Az egyesület tagjai az 1969-es kiállítás megnyitóján



8 GALAMB ÉS KISÁLLAT MAGAZIN 2020. november

utódra tegyünk szert. A kevésbé jók selejtezésre 
kerülnek, a kiválóak pedig kiállításokon versenyeznek, 
majd tenyészállatokká válnak. Általában egyesületi 
kiállításokon mutatják be először állataikat, majd régiós, 
vagy területi kiállításokon is megmérettetik őket, ahol 
több a vetélytárs, nagyobb dicsőség a Kiállításgyőztes, 
vagy a Fajtagyőztes címet elérni. A koronát az Országos 
Kiállítások, illetve a Fajtaklub Kiállítások jelentik, ahol 
az ország legjobb tenyésztőinek állatai rangsorolása 
történik meg. Vannak továbbá ún. világfajták, melyek 
Európa-szintű kiállításokon vetélkednek, ahol 
természetesen az egyesület tagjai is részt vettek már és 
igen sikeresen szerepeltek.

Az állataikat, főleg a magyar fajtákat népszerűsítés 
céljából külföldön is bemutatják. Rendszeresen – 
viszonossági alapon – részt vesznek Kassán és a 
lengyelországi Rzeszowban megrendezett kiállításokon.

A magyarországi kisállattenyésztő egyesületek egy 
szövetségbe tömörülnek, mely irányítja és szervezi az 
egységes tenyésztést, standardot állapít meg, minősítést 
végez, bírálókat képez, szabályokat alkot, hazai 
kiállítást szervez és összefogja az európai kiállításra 

való nevezést. Az országos szövetség munkájában 
választott tisztségviselőként, valamint a Bírálótestület 
munkájában is tevékenykedtek az egyesület tagjai. 

A galambtenyésztés lehet többirányú, mivel külön 
szakosztályokba vannak sorolva a dísz-, röp-, és a 
nagytestű alakgalambok. A nevükben van a dísz 
és a nagytestű alakgalamboknál, hogy azok nem a 
szállásukkal versenyeznek, hanem a szépségükkel. A 
röpgalambokkal való foglalkozás dupla élmény, mert 
alapvetően a standardnak megfelelően kell tenyészteni. 
Minden fajtára más szabály vonatkozik, a csapatok 
létszáma, a röpidő, a röpmagasság, a tűnő repülés mind 
rögzítve van. Nagyon komoly játék a röpgalambászat, 
melyet a miskolci egyesület tagjai nagy elánnal és 
büszkén űznek. 1988-tól kezdődött az egyesületben a 
röpgalambászat sikertörténete a danzigi magasszálló 
és a miskolci keringők röptetésével, majd az egri kék 
keringők következtek.

A V-33-as Galamb és Kisállattenyésztők Egyesülete 
alapítóinak 1888-ban megfogalmazott gondolata, a 
2008-as tagok gondolatával cseng össze. A 120 év alatt a 
szándék tisztán és önzetlenül megmaradt. Felelősséggel 

5. Fischer Ferenc (kép bal szélén) a Danzigi Keringő Fajtaklub tagjaival
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tartozunk a bennünket körülvevő élővilág megőrzéséért, 
fontos számunkra az élő környezet megóvása, védelme. 
Mindennapjaink nagy részét a kisállataink iránti 
szeretet, a róluk való gondoskodás tölti ki. A 120. évi 
jubileum után Kosztrub Lajos leköszönő elnöktől Nagy 
Lajos veszi át az elnöki teendők intézését 2011-ig. 
Ezután a mai napig Mészáros István az egyesület elnöke. 

Gond a taglétszám lecsökkenése volt, mivel a 
miskolci tenyésztők sajnos megritkultak. Ez betudható 
volt a tenyésztők életkor emelkedésének és a város teljes 
átalakulásának, munkahelyek tömeges megszűnésének. 
A taglétszám 2013-ra lecsökkent 14-15 főre.

A miskolci városvezetés sajnos nem támogatta sem 
az egyesület működését, sem a kiállítások rendezési 
feltételeinek megteremtését. Elsősorban nem az anyagi 
támogatás hiánya, hanem az volt a probléma, hogy nem 
tudtak biztosítani termet a kiállításoknak. 

Hosszas keresgélés után Szikszó városában találták 
meg a zavartalan működéshez az ideális helyszínt. Az 
önkormányzat, élükön a polgármester úrral biztosította 
számukra, hogy évről-évre sikeres bemutatókat, 
nemzetközi kiállításokat tarthattak. Az önkormányzat 
segített a ketrecpark javításában, felújításában, újak 
vásárlásában. Az egyesület életében elérkezett a 2018. 
év, a megalakulás 130. évfordulója. Ezt a jeles ünnepet 
egy Nemzeti Fiatalgalamb Kiállítás és a hagyományos 
Egyesületi Kiállítás megrendezésével ünnepelték, ami 
nagyon remekül sikerült. Az egyesület Szikszó város 
akkori polgármesterének, Füzesséri József polgármester 
úrnak óriási köszönettel tartozik a segítségért, amit ők 
a sikeres nemzetközi kiállítással és a gyermekeknek 
rendezett rajzpályázattal honoráltak. A kiállítás sikeres 
megrendezéséért Mészáros István elnököt és minden 
aktív tenyésztőt köszönet illeti meg. 

Sajnos a 2019. évben bekövetkezett változások miatt 
már nem sikerült az egyesületi élet Szikszón. Az új 
városvezetés feltételeivel, elvárásaival nem tudtak 
megbirkózni és vissza kellett térni Miskolcra. Miskolcon 
szeretnének az önkormányzattal karöltve, új alapokra 
helyezve az egyesületi életet, ugyanolyan eredményes 
munkát végezni, mint az előző években.

A V-33-as Miskolci Egyesület a kiállítások 
megrendezése, az országos kiállításokon való sikeres 
szereplés mellett remek röpversenyző gárdával 
rendelkezik. Az évről-évre megrendezett budapesti 
magasröptű keringők versenyének országos bajnoki 
címei és helyezései bizonyítják a sporttársak 

eredményes munkáját. Az első bajnoki címet 1988-
ban Argyel Attila érte el az egyesület színeiben. Utána 
következik S. Szabó József négy bajnokság és champion 
bajnoki címmel. Jelenleg Búza József sporttárs az 
egyesület legeredményesebb versenyzője 2002 év óta 
elért két emlékverseny bajnokság megnyerésével, egy 
champion bajnoki címmel és minden évben máig elért 
bajnoki helyezéseivel. S. Szabó József sporttárs danzigi 
keringővel is versenyzett három éven keresztül, amihez 
egy alkalommal Búza József sporttárs is csatlakozott. 
Sajnos jelenleg már csak két tenyésztő foglalkozik 
danzigi magasszálló tenyésztéssel, így a fajtaklub 
nem tud működni. Még van egy egri kék keringő 
versenyzője az egyesületnek: Mészáros István elnök úr. 
Ő a fajta legjobb versenyzője hét bajnoki címmel, három 
összetett győzelemmel. A fajtaklub megalakulásával a 
versenyek négy éven keresztül kerültek megrendezésre, 

amiből hármat megnyert.
A nagy öregek közül még él Fischer Ferenc tenyésztő 

társunk, aki 88. évében jár. Jó egészséget és sok sikert 
kívánunk neki az általa még most is eredményesen 
tenyésztett danzigi magasszálló galambjaihoz is. A fajta 
napjainkban már csak Tóth József tenyésztőtársunk 
által kerül bemutatásra a kiállítások alkalmával. Sajnos 
több egyesület megszűnt Észak-Magyarországon, de a 
régió meglévő egyesületeivel töretlenül jó kapcsolatot 
tartanak fenn, eredményes és színvonalas munkát 
végeznek együtt.

Borsodszentgyörgy, 2020. július 30.
Tuza Lajos

6. Az 1991. évi kiállítás díjkiosztója
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A KOMÁROMI BUKÓ TÜNDÖKLÉSE ÉS…
Hogyan, miért jutottunk idáig? 

A történetet messziről kell kezdeni ahhoz, hogy 
majd minden érthető legyen a mai érdeklődő 
számára. Sokadik alkalom ezen írásom (nem 
mindegyik volt nyilvános, többet az éppen aktuális 
vezetéshez címeztem), melyben aggódásom fejeztem 
ki szeretett fajtám miatt. Mostani íráskényszeremet 
az összevont szaklapban megjelent díszgalamb 
szakosztályvezető írása, beszámolója ihlette, 
miszerint a Nemzeti Kiállításon nem volt komáromi 
bukó egyetlen egyede sem kiállítva. Igen, nem volt. 
Ez nem csak a külső szemlélő számára volt meglepő, 
hanem számomra is, aki egy fél évszázada látogatja 

a Nemzeti Kiállításokat. Írásommal szeretném egy 
kicsit megvilágítani az előzményeket, melyek a 
mához vezetettek. 

Negyven éve tenyésztem folyamatosan ezt az igazán 
magyar fajtát, ami már régen meghódította világot. 
Akkor volt a fénykora, amikor a jelenlegi formájába, 
magyar nyelvű fajtaleírásba (standardba) lett öntve, 
és azt a formát tenyésztették magas színvonalon 
hazánkban. Akkor jött, illetve ment el a jóhíre a 
fajtának, és ettől kezdve jöttek érte tenyésztői kis 
túlzással az egész világból. Kevés olyan magyar fajta 
van ma is, ami olyan világkarriert futott be, mint 
komáromi bukó. A standard feldolgozása, a 
szerkesztés, a meghatározások keretbe foglalása 
elvitathatatlanul két személyhez, a győri Oláh Imre 

és a váci Jakab Ferenc tenyésztőkhöz köthető. Az 
akkor végbemenő változásokat és a lényeges fejlődés/
átalakulás idején a fejtanulmány rajzait a budapesti 
Lambing Antal-lal együtt készítették el, aki akkor a 
Filmgyárban rajzfi lm-rajzoló volt. Az eredeti 
munkapéldány rajzokból egy példányt a 
gyűjteményemben tudhatok, melyet az özvegyétől 
kaptam egy látogatásom alkalmával. Meg kell 
jegyezni, hogy az idők során a változás a fej, a csőr, a 
homlok vonal, a fésű alakja és formája tekintetében a 
legszembetűnőbb, igaz, azóta eltelt több mint egy fél 
évszázad. Ezalatt az idő alatt, pontosabban egy fél 

évszázaddal ezelőtt, amikor én még nem ezt a fajtát 
tenyésztettem, fi atal fejjel azt tapasztaltam, hogy a 
hétvégi Duna-parti piacra Győrbe érkező külföldiek, 
látogatók, tenyésztők mind–mind csak a komáromi 
bukókért jöttek és vitték „mint a cukrot”. Ez az 
időszak még körül–belül egy negyed századig, a 
szocialista rendszer bukása utáni időkig tartott. 
Tudni kell, hogy akkor határok nem voltak csak úgy 
átjárhatók, mint mostanság, így nagyon sok galambot 
úgy csempésztek ki az országból zsebben, táska 
aljában, zokniban és harisnyákban (na, nem a 
lábukon), ajándékos, cipős dobozokban, azokon 
lyukakat szúrva, nehogy a határőrök észrevegyék a 
mocorgást vagy turbékolást a vámvizsgálat közben. 
Hol vagyunk ma már ettől! Nyíltak a határok, és 

Komáromi bukók a szabadban Tenyészdúcom belseje
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jöttek a vásárlók. Jöttek és vitték tudatosan – nem a 
közepes, hanem csak – a legjobb minőségű 
példányokat! Sok–sok nyugat-német márkát, dollárt 
és bármilyen használható pénzt elfogadtunk akkor a 
legszebb galambjainkért. Talán ez a szerencsénk, 
hogy a legszebb egyedeket többnyire a szomszédos 
országokba, Európába vitték és nem messzebbre. 
Természetesen kerültek a tengerentúlra is, és az 
Interneten találkozhatunk az arab országokban, dél-
afrikai és amerikai, de még ausztráliai tenyészetekben 
is a komáromi bukóval. Nem a legnagyobb örömömre, 
de sajnos a közelmúltban ismét megjelentek olyan 
fényképek komáromi bukónak nevezve, amelyek még 
köszönőviszonyban sincsenek a magyar komáromi 
bukóval. Ha megnézzük azokat a fotókat, és ismerjük 
a fajta legalább egy-másfél évszázados történelmét, a 
fajta „fejlődését–átalakulását”, akkor látjuk, tudjuk, 
hogy a képen és a rajzokon szereplő galamboknak 
semmi köze a magyar komáromi bukóhoz. Sajnos 
annál kevesebb számban kerülnek fel az igazi magyar, 
a mai fajtaleírásnak megfelelő galambok képei. 
Többek között ez is a hazai fajtaklubnak lenne az 
elsődleges feladata, hogy még ma is lássa a világ mi a 
mai kor követelménye, mi az amit mi magyar 
tenyésztők határozunk meg és tenyésztünk. Az 
elkerült galambokkal főleg Európában az ottani 
tenyésztők azután otthon nagyon tudatos tenyésztői 

munkát végeztek, legyen az tőlünk keletre vagy 
nyugatra. Aki akkor élt és tenyésztője volt a fajtának 
és kézbe vesz egy-egy „visszaimportált” galambot, az 
láthatja a neves és tudatos tenyésztők keze 
munkájának nyomát. Láthatja, hogy mindig is voltak 
bizonyos fajtajegyek, amelyekre oda kellett fi gyelni, 
észre kellett venni egy-egy olyan pozíciót, ami még 
mindig emlékeztetett a tenyésztőjére. Minden 
tenyésztőnek illetve az általa tenyésztett galamboknak 
voltak bizonyos pozíciói, amelyek csak rá voltak 
jellemzőek: például a hatalmas fésű, a nagy 
kárminpiros, két soros szemgyűrű, a tökéletes rajz 
határok, stb. Majd sajnos rövid idő elteltével jött a 
feketeleves. Az idős tenyésztőtársainkat az Úr a 
mennyei galambházakba szólította, ők ott 
galambásznak tovább, nekünk pedig itt maradtak a 
majdnem üres, általuk itt hagyott dúcok. Azok a 
tenyésztők, akik mesterei voltak a szakmának, többé 
már nem produkáltak minőségi tenyész anyagot! 
Teljes állományokat adtak el a hozzátartozók, nem 
egyet és nem kettőt. Volt olyan állomány, amely 
sajnos a kazánban végezte, és a galambok füst 
formájában ott keringenek a felhők szárnyán. Csak 
két esetet mondanék el, ami velem történt meg. Az 
egyik az ország egyik legszebb sárga, vörös és fekete 
szívhátú állomány volt, legjobb tenyésztőé, aki még 
életében kikötötte, hogy én nem kaphattam meg az ő 

Egyszínű komáromi bukók a volierben
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állományát. Ezt tudomásul kell venni, ő így döntött. 
Egy húsz darabos minőségi állományról volt szó a 
javából. A második esetben egy hatvan galamb körüli 
ezüst és fehérezüst, valamint néhány egyed sárga és 
vörös egyszínűekről volt szó. A tenyésztőtársam 
özvegye egyszerre és azonnal akarta a pénzt, amit, 
mint fi atal családos kisgyermekes két részletben 
tudtam volna kifi zetni, de úgy nem volt megfelelő 
részére. Hozzáteszem, mindegyikükkel korrekt 
kapcsolatot ápoltam életében. Akkor, mint 
zöldfülűnek, mi is lehetett volna üdvösebb számomra, 
mint a korrekt kapcsolat és a tanulás lehetősége, mert 
ott az udvarban, a dúcok előtti beszélgetések során 
adták át a legjobb gyakorlati tanácsaikat, 
tapasztalataikat. Egy egyesületben is voltunk, de hát 

ez nem jelentett akkor semmit sem. Még csak annyit, 
hogy az első állomány egy év alatt, a másik két év 
alatt eltűnt a palettáról. Azóta nincs is Magyarországon 
akkora és olyan minőségű ezüst szíves komáromi 
bukó állomány, mint az volt. Sajnos abból a 
színváltozatból ma már csak itt-ott lelhető fel néhány 
darab. Innen indultunk el a lejtőn! Jakab Feri 
bátyámtól kaptam egy csodálatos anyagot a 
klubvezetői munkámhoz, amiben a névsort, a 
tenyésztett színeket városokra lebontva dolgozták fel, 
a darabszámokkal együtt. Nagy segítség volt az az 
anyag számomra. Nem egy olyan város volt a Duna 
mentén és az országban, ahol 20–30–35, néhol 50 fős 

tenyésztői csapat volt (például: Győr, Vác, Komárom, 
Székesfehérvár, Budapest, Pécs, Pápa, Szombathely) 
és elszórtan az országban több kedvelője, tenyésztője 
is volt a komáromi bukónak. A felsorolt városok 
közül jelenleg négyben ma már nem találunk 
komáromi bukó tenyésztőt. Ebben az időben hét évig 
én voltam fajtaklub vezetője. Több városban 
szerveztünk fajtaklub kiállítást a helyi egyesülettel 
közösen: például: Budapest, Pécs, Győr, Székesfehérvár 
(1986–ban, Székesfehérváron egy nemzetközi 
kiállítás keretében négy szocialista országból közel 
180 komáromi bukóval). Ismerve az akkori 
viszonyokat úgy gondolom, nem lebecsülendő 
mennyiség volt. Majd 1991-ben Budapesten, a B-15-
ös egyesülettel közös kiállításunkon – nyugodtan 

mondhatom, hogy vélt vagy valós okokkal – többen 
„bojkottálták” a fajtaklub munkáját. A folyamatos 
kilépések után tíz fő alá esett a taglétszám, így a 
jelenlévők egyhangú határozata alapján a fajtaklub 
felfüggesztette működését. Itt jött „öt év pihenő” 
fajtaklub nélkül, majd azok, akik akkor elérték 
céljukat, hogy szétverjék a közösséget, újraindították 
a Komáromi Bukó Fajtaklubot. Ezek után még egy 
óriási „bakit elkövetett” a fajtaklub vezetése (ha nem 
a legnagyobbat) a Szövetség és akkori főtitkárának 
hatásos közreműködésével, hogy nem engedték 
megrendezni 2004 januárjában a II. Komáromi Bukó 
Európa Kiállítást Öttevényben, ahol már több Európa 

Fehér ezüst, hím. Szép magas homlok, szép fejív a tarkóig. Ezüst szívhátú, hím
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és nemzetközi fajta kiállítást rendezett meg a győri 
V–66. számú egyesület. Ez lett volna akkor Európában 
a legnagyobb komáromi bukó kiállítás, amire ebben 
a formában nem kerülhetett sor! Sajnos. A már 
beérkezett előnevezések alapján nyolc országból kb. 
450 komáromi bukó került volna bemutatásra, ami 
még nem a végleges nevezési szám volt. Ez egy soha 
vissza nem térő alkalom volt, ami – ismerve a jelenlegi 
viszonyokat – nem jön vissza többé. Csodálatos 
egyedszám, és látványnak sem lett volna akármi itt 
Magyarországon. Végül a legnagyobb nevező és 
kiállító – Németország 150 egyeddel – lemondta a 
részvételt, mert a nemzetközi kiállítás nem 
egyenértékű egy Európa Kiállítással. Mindezek 
ellenére hat országból 175 galamb érkezett, ellentétben 

az erőltetett Debrecenben rendezett kiállítással, ahol 
mindössze 75 egyedet állítottak ki. Itt minden téren 
hibát hibára halmozott a Komáromi Bukó Fajtaklub, 
Magyarország és az MGKSZ is, úgy szakmai és 
nemzetközi hitelességben és elismerésben. Ettől 
kezdve Magyarország a komáromi bukó fajta 
esetében elvesztette a vezető szerepét. Szerintem ez 
volt az utolsó lehetőség arra, hogy megmutassuk az 
igazi magyarságát a fajtának, és valami irányt akkor 
még talán mutathattunk volna a jövőre, a mára való 
tekintettel. Akkor még a cél érdekében összefogással 
tudtunk volna jó minőségű és szép számú komáromi 
bukót bemutatni. Ami nem mellékes, mindezt 

Magyarországon, a fajta hazájában! (Az I. Komáromi 
Bukó Fajtakiállítást ki más, mint Németország 
rendezte Dachauban.) 

A fajtaklub vezetése az elmúlt tíz-tizenöt évben 
nem tudott összehozni 100 hazai tenyésztésű és jó 
minőségű komáromi bukó galambot egy fajtaklub 
kiállításra. Ne legyen igazam, de ekkora mennyiségre, 
minőségről nem is beszélve, mostanában nem is 
lesz esélyünk. Ha minőségről beszélünk, akkor egy 
csúcsrendezvényen a kiválóak aránya legalább tíz, 
de inkább 20% körül legyen. Erre az elkövetkezendő 
jövőben a legkisebb esélyünk sincs. A tenyésztő 
gárda elkorosodott, a tenyészanyag fogy, s ha 
reálisan nézünk, és látunk, akkor nagyon halványak 
a reményeink. Eljött a fajta legsötétebb korszaka, 

az elmúlt 15 év. Igazából a fajtaklub egyik vezetője 
sem tudott akkor előrelépni, sem a szakmaiság, sem 
a szervezettség terén. Volt olyan időszak, amikor a 
választott (önként vállalt) vezető egyetlen egy gyűlés, 
vagy klubnap, és egy kiállítás levezetése nélkül 
fél év után felállt pozíciójából és távozott. Majd 
jött egy olyan időszak, amikor a klub vezetője 3 év 
alatt kétszer lett a fajtaklub elnöke, de eredménye 
semmi. Az elmúlt kb. 20 év alatt hat–hét fő váltogatta 
egymást a vezetői pozíciókban. A fajtaklub jelenlegi 
vezetőjének a három éves regnálása alatt sem sikerült 
olyan klubtevékenységet véghezvinni, ami komoly 
változást, fejlődést, előrelépést hozott volna. Ehelyett 

Sárga szívhátú, hím. Ideális fésű, sörény és rozetta alak. Vörös szívhátú, hím. Szép kerek fésű forma.
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a klubkiállításokon bemutatott hazai tenyésztésű 
galambok száma nem érte el az 50-et sem. A legutóbbi 
kiállításon, 2020 januárjában a magyar/hazai 
tenyésztők (5 fő) által bemutatott galambok száma 26 
volt. Ezek közül a bíráló egy, azaz egy kiválót talált. 
Ez a szám önmagáért beszél. Szégyenletes produkció. 
A vezetések tevékenykedésére nem emlékszem az 
utóbbi időben: 
• egy szakmai napra (nem két – három órára 

értendő), 
• egy kiállítás szakmai értékelésre, bírálótól, 

beszélgetéssel, 
• egy kihelyezett találkozóra,
• fi atal toborzóra, meghívóra 
• egy baráti találkozóra 
• egy Komárom városán kívüli rendezvényre. 

És még sorolhatnám a kihagyott, elszalasztott 
lehetőségeket.

Sajnos a jelenlegi vezetőinknek a „tevékenységét” 
sem tudom pozitívan minősíteni, mert nincs mit. 
Egy dolog viszont jelen van, az önbecsapás, ami 
nem viszi előre a mi dolgainkat. Miért? Mert mióta 
van komáromi bukó, és van a Dunának jobb és bal 
partján egy-egy ország, ahol van egy Komárom és 
van egy Komarno nevű város, addig a komáromi 
bukóért valamilyen szinten mindig is lesz rivalizálás. 
Ez szerintem nem is lenne oly nagy baj, csak a magyar 
fajtaklub vezetésének elsősorban itthon kellene a 
megoldást keresni, rendet tenni a fajtaklubban, a 
tenyésztők közötti „barátságot” nem összemosni 
a fajtáért érzett felelősséggel. Nos, ehhez kell 
Magyarország és a fajta iránti szeretet, az alázat és 
elkötelezettség, amit csak sok munkával és áldozattal 
lehet elérni. Sajnos ez az, ami nincs meg a jelenlegi 
vezetőkben. Amíg itt nem lesz gyökeres változás a 
vezetőség részéről, addig esély sincs a változásra. A 
fajta féltése már a múlt század hetvenes-nyolcvanas 
éveiben megkezdődött, és már akkor (a fénykorban) 
szóba jött az aggódás, hogy többen „pályáznak” a 
fajtára, mit tegyünk? A magyar Szövetség részéről 
küldöttként, az MGKSZ vezetése felkérésére 
Csehszlovákiába mentem tárgyalni az akkori 
vezetéssel a fajta származási helyéről, ami nagyon 
kritikus volt a század eleji határkorrekciók miatt. 
Ez volt legneuralgikusabb pontja tárgyalásoknak. 
Ekkor még 1988-at irtunk. Ebben végül sikerült úgy 
kompromisszumot kötni, hogy a Duna mindkét 

partja bekerült a származási hely meghatározásába. 
Így mindkét fél igénye teljesült. A fajtaleírásról 
különösebb vita nem volt, mert a magyar leírás jó 
volt és ez adott vitára a legkevesebb okot. Szöveg 
pontosításáról és a felmerülő kérdésekről szinte 
semmi vita nem volt, mert a standard galambokon jól 
látszott a szebb küllem, mint a régi típusú egyedeken. 
A tenyésztők gyorsan váltottak, és sok–sok nagyon 
jó minőségi galambot vittek be a tenyészeteikbe. 
Tulajdonképpen elmondható, hogy a földrajzi közelség 
miatt a kapcsolat nagyon jó velük, és a tenyésztés 
irányvonalában szinte nincsen nézetkülönbség 
annak ellenére, hogy a szlovák fajtaleírásban több 
ponton még a régi szöveget és ideálrajzot találjuk 
meg. Nem sétagalopp volt a megbeszélés ideje. A 
csehszlovák fajtaklub egyik rendezvénye adott erre 
alkalmat, három napon keresztül, Pozsonyban. Az 
egyeztetés gyakorlati része a kiállítás helyszínén 
volt, ahol a „szakmai” részt tudtuk megbeszélni és 
az irányvonalakat nagyjából közös nevezőre tudtuk 
hozni. Akkor Paulovics Ottokár volt a klub vezetője, 
aki egy „kissé” vaskalaposnak mondható ember 
volt. Akkor az ő galambjainak tenyésztési foka 
„fényévekkel” volt lemaradva az akkori tenyésztési 
foktól. Legyen elég csak annyi, hogy galambjainak 
minősége olyan szinten volt, hogy nem tartott 
hozzájuk nevelő galambokat, pedig akkor már 
a minőségi galambokat csak dajka galambokkal 
lehetett felneveltetni. A székesfehérvári bukók között 
állománya valamennyi egyede megállná helyét a mai 
napig is. Viszont a tagságuk többsége már a magyar 
fajtaleírás szerinti komáromi bukókat tenyésztette. 
Az éjszakába nyúló beszélgetések alapján egyezségre 
jutottunk vele és a többi tenyésztőtárssal abban, hogy 
a tenyésztés irányát Magyarország határozza meg, 
és ez egy nagyon lényeges és fontos szempont volt. 
Az ezt követő időben kissé leült a párbeszéd, a fajta 
féltését emlegetők hangja csendesebb lett. A baráti 
kapcsolatok sem szenvedtek csorbát, sőt elmondható, 
hogy ettől az időtől számítva még jobb, szorosabb lett 
e két klub kapcsolata. Nem kellett félni attól, hogy az 
akkori csehszlovákok elorozzák tőlünk a fajtát. Csak 
annyit tennék még hozzá a dolgokhoz, hogy egyedül 
voltam és még segítségem sem volt a győzködés során, 
viszont nyelvi nehézségek nem voltak, mivel a Duna 
túlsó partján is nagyon sok magyar nyelvű tenyésztője 
volt és van ma is a fajtának. Lehet, egyesek megorrolnak 
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rám a következőkért. Lelkük rajta, de oda jutottunk 
mára, hogy szinte tálcán kínáljuk fel a fajtát. Egy nagy 
szerencsénk van még: a fajtát a világ magyar fajtának 
ismeri el, és azt nem lehet csak úgy elvenni tőlünk. 
Hogy aztán az irányító szerepből mi marad meg 
nekünk, azt csak a jövőbe látó tudná megmondani. 
De hogy is lehetnénk mi irányítók akkor, amikor egy 
fajtaklub kiállításon 2020-ban öt magyar tenyésztő, 
magyar gyűrűvel 26, azaz huszonhat galambot állít 
ki? És ebben a kollekcióban mindösszesen egy kiváló 
minősítésű galamb volt! További kérdés nincs, tegye 
fel az olvasó. Odafentről az elődök furcsa tekintettel 
nézhetnek le ránk. Nehezen találom a tanulságot, 
pedig van, amit a fent leírtak után le kellene vonni. 
Egy biztos, hogy erőltetve, hatalmi szóval nem 
lehet a megoldást megtalálni. A feladat elsősorban 
a választott vezetőségé. Mert az önként vállalt és a 
választott vezetőknek tudniuk kellett mit vállalnak. 
Nekik kell megtenni az első és nagyon fontos 
tennivalókat, fajtáért érzett felelősséggel! Azután a 
tenyésztőkkel, a tagsággal kitárgyalni a helyzetet, és 
keresni a megoldást. Túl a 24. órán, egyre nehezebb a 

feladat, mert már a fajta fi noman szólva is „lélegeztető 
gépen van” hazánkban. Ha valaki túlzásnak véli 
állításom, kérem és várom az ellenvéleményét. Nagy 
örömömre szolgálna, ha rózsásabb képet tudna 
számunkra festeni! Egy biztos, hogy a lélegeztető 
gép után kevés az erőteljes esély. Példaképet és 
jövőképet kellene először is felállítani az érdeklődők 
számára, mert itt-ott felbukkan, aki érdeklődik a 
fajta iránt. Láthatást, láttatást kell teremteni a nagy 
többség számára, a fi ataloknak példaképek kellenek. 
De ha a fajta egy hétvégére, legfeljebb két napra be 
van zárva Komáromba (már nagyon hosszú ideje), 
akkor az esély szinte egyenlő a nullával. Egyébként 
ennek teljesen ellentmondó módon működik több 
nem hazai fajta fajtaklubja, például a teljesség igénye 
nélkül a king, a strasszer, az amerikai óriás posta, stb. 
Ezzel be is fejezném soraimat, mert a továbbiakban a 
tettekre van szükség.

Abda, 2020. augusztus
Rajna István

Aranykoszorús komáromi bukó mestertenyésztő
”A” kategóriás, komáromi bukó szakbíráló

Ezüst szívhátú tojó a kiállítási ketrecben
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AJÁNLOM A SZATINETTA KELETI SIRÁLYKÁT

Dúclátogatási sorozatom harmadik állomásán járok, 
Derzsényi Viktor sirályka tenyésztőnél. 

Viktor, miként vezetett az utad a sirálykákhoz? 
Tizenegy éves koromban kezdtem postagalambokkal 

galambászni. Ahogy mindenkinél, nálam is sok fajta 
megjelent a dúcban, de leginkább a röpgalambok. A 
ceglédi galambpiacon találkoztam először a sirályka 
galambfajtával, úgy tizenöt évesen. Oláh Pali bácsi hozott 
ki egy pár kék fakó német pajzsos sirálykát. Emlékszem, 
csak azért hozta ki őket, hogy a többieket cukkolja, 
mert eladni nem akarta őket! Szerelem volt első látásra, 
innentől kezdtem sirálykákat tartani, majd tenyészteni. 
Ennek a fajtacsoportnak nagyon sok fajtája van, szinte 
majdnem mindegyik megfordult nálam, de nagyjából öt 
év alatt realizálódott, hogy igazából a modern típusú keleti 
sirályka, azon belül is a szatinetta érdekel a legjobban. 

Milyen tenyésztési nehézségek fordulhatnak elő a 
szatinettáknál? 

A sirálykák közül, ez az egyik legnehezebb tenyészthető 
fajta. A megfelelő szín, a tollszerkezet, a csőr, a fej és az 
állás mellé, még a rajzosság is jön, ami nem egyszerű. 
A sok kívánalom, ami ezt a fajtaváltozatot jellemzi, 
nehezíti a tenyésztést, és ezzel nagy kihívások elé állítja a 
tenyésztőt. Abban az esetben, ha az egyik irányba elkezded 
fejleszteni a tenyésztést, hogy a standardhoz legközelebb 
álló galambot kapd, például a csőrnél a csőralap legyen 
széles, erős beépítésű, gazdag szaruanyagban, addig 
míg azt eléred, a többi tulajdonságból sajnos veszít a 
galamb. Ekkor jön a kérdés, hogy mi legyen a következő 
lépés? Következetesen, összeszedetten kell kialakítani a 
következő évi párbaállításokat. Sokszor van úgy, hogy nem 
lehet leredukálni az állományt, amennyire azt szeretnénk! 
Gyakran születik rajzhibás egyed, vagy lentebb van a konty, 
de a galamb más részének olyan kiemelkedő tulajdonsága 
van, hogy nem lehet tőle megválni. A dajka galamb szerepe 
ennél a fajtánál is kiemelt, szerintem azokat kell először jól 
beállítani és utána a díszgalambokat.

Ha számításaim nem csalnak, akkor másfél évtizede 
tartasz sirálykákat, melyik a legjobb dajka? 

Nekem a postagalambok váltak be. Nagyon sok fajtával 
próbálkoztunk a magyar szarkától kezdve szolnoki 
bagdettán át, a birminghami pergőig és ezek hibridjeivel, de 

sajnos itt nem váltak be. Viszont meg kell említenem, hogy 
a sirálykák a dajka galamb fi ókáját hihetetlen gondossággal 
és odafi gyeléssel nevelik. A postagalambok büszkesége 
lehetne, hogy ha így nevelnék a sirályka fi ókákat. Én 
ezekkel a modern típusú sirálykákkal is neveltetek. A 
természetes folyamatot hagyom végig lezajlani. Jobb lett 
tőle az immunrendszerük és kiegyensúlyozottabbak. A 
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postagalambbal való szinkronizációja is sokkal egyszerűbb. 
Nincs kitojatva a galamb, kitermeli magából a begytejet is. 
Ez a természet rendje és ehhez igyekszem tartani magam. 

Takarmányozás, egészségvédelem terén mire esküszöl? 
Az egyik sajátossága ezeknek a galamboknak, hogy evés 

közben az orrnyílásuk tele megy az apró maggal. Erre 
nagyon kell fi gyelni! Kész keveréket vásárolok, és ehhez 
teszek apró szemű pirosas kukoricát és zöldborsót. Ezek 
keverési arányát változtatom a különböző időszakoknak 
megfelelően. Nálam a nevelő galambok és a díszgalambok 
ugyanazt a keveréket kapják. 

A padlórács meghozta a várakozásaidat az 
egészségvédelemben? 

Igen, mivel rövidcsőrű fajták nagyon fogékonyak a 
légúti és cseppfertőzéses megbetegedésekre. Amióta 
padlórácson járnak, azóta jóval kevesebb problémával kell 
küzdeni. Antibiotikumot csak akkor használok, amikor 
a csipaszok leválasztásra kerülnek, megelőzve a fi atal 
galamb betegséget. Antibiotikumok után probiotikumot 
használok. Odafi gyelek arra, hogy ne legyen túlzsúfolva a 
dúc, legyen szellős mikor indul a tenyésztés. A fészkeket 
és az ülőkéket minden héten takarítom. Padlórácsot 
havonta egyszer veszem fel, nyálkás idő esetén fertőtlenítő 
porral felszórom alatta. Közepes magasságú padlórácsot 
használok. Ez alól nem tudja felkavarni a port a galamb. 
Magát a rácsot takarításkor drótkefézem. Itatókat, etetőket 
és dúcot hetente fertőtlenítem. 

A tenyészmadár kiválasztásnál milyen elképzelés alapján 
döntesz? 

Igyekszem a minél rövidebb példányokat meghagyni, a 
négyzetesség és a tartás rendben legyen. Feszes, egészséges 
tollazat szintén követelmény. A zsabója dús legyen, ez már 
nagyon kikopó félben van. Érdekes, hogy sokan csak a fejet 
emelik ki, az alak és az állás pedig elveszik, és a galambok 
olyanok lesznek, mint egy kacsa. 

Kiállítási felkészítést mikor kezded meg? 
Egész évben úgy tartom a galambjaimat, ha azt mondják, 

hogy holnap vinni kell kiállításra, akkor reggel beteszem 
őket a dobozba és mehetnek. Akkor szépek, egységesek, 
látványosak, ha egész évben odafi gyelünk rájuk. 

Miért ajánlanád a szatinettát? 
Hogy miért? Nem is igazán lehet elmondani. Inkább 

ez a fajta ajánlja saját magát. Vannak nagyon különleges 
galambfajták, de talán ez az egyik legkülönlegesebb. Nem 
találkoztam még, olyan emberrel, akinek ne tetszett volna. 
Mindenki megcsodálja a különleges fej szerkezetét. Sokan 
azt mondják, hogy nem is csőrük van, hanem szájuk, és 
állandóan mosolyognak. Ennyire összetett galambfajta 
nem nagyon van más. Azok számára ajánlom, akiknek 
van türelme hozzá.

További sok sikert és jó egészséget a galambászáshoz!

Heincz László
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A Kiskunfélegyházi Keringőgalambokat Tenyésztők 
Fajtaklubja szokásos évi fi atalgalamb bemutatóját 
2020. szeptember 5-én tartotta meg Mendén, Kiss 
László vendégszeretetét élvezve. A helyszín egy 
halastóhoz tartozó terület volt. Asztalokkal-padokkal 
ellátott pihenőterületen állították fel a ketreceket, így 
a tenyésztők kényelmesen meg tudták beszélni ügyes-
bajos dolgaikat.

A két fajtából összesen 120 egyedet neveztek a 
tenyésztők. Az időjárás kegyes volt, hiszen a bemutató 

időpontjában kifogástalan nyárvégi idő uralkodott. 
A díjazott példányokat a már megszokott szavazásos 
módszer szerint a tenyésztők választották ki. A nyertes 
galambok a kapott szavazatok száma alapján majdnem 
dupla annyi szavazatot kaptak, mint a második 
helyezett példányok, kivéve a fehéreket mivel itt kettős 
holtverseny alakult ki: Becz Sándor és Pásztor József 
galambjai egyaránt megérdemelték a nyertes titulust. 
Az egyiknek a nagyon szép fejformáját, míg a másik 
példánynak a fajtára jellemző szép karakteres kiállását, 
összbenyomását értékelték a szavazók. Vörösek közül 
Balla István galambja, a sárgák, feketék és a dún színűek 
közül Berente József galambjai nyertek.

Ezután következtek a szívhátú példányok. Sárga 
szívhátúaknál Kiss László galambja a szép fejformájával 
emelkedett ki a többi közül. A vörös szívesek között a 
nyertes szintén Kiss László galambja lett, amely szép 
intenzív színével megragadtatta minden tenyésztő 
szemét. Fekete szívhátúak közül Kókai József galambja 
nagyon jó vedlettségi állapotával megfogta a tenyésztőket. 
A szavazatok alapján ez a galamb majdnem annyi 
voksot kapott, mint a többi fekete szíves együttvéve. Kék 
szívesek közül Mészáros József galambja győzött, míg a 
kék kovácsolt szívesek között dr. Posta János galambja 
lett első. A dun szíveseknél Takó Tibor galambja nyert.

Kiskunfélegyházi simafejű keringő galamboknál a 
sárga, a kék és a fekete szívhátúak lettek bemutatva. Itt 
mind a három színváltozatban Farkas Lajos galambjai 
végeztek az első helyen.

Cserna János

A KISKUNFÉLEGYHÁZI KERINGŐGALAMBOKAT TENYÉSZTŐK
FAJTAKLUBJA FIATALGALAMB BEMUTATÓJA
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MAGYAR SZARKA KERINGŐ TENYÉSZTŐK FAJTAKLUBJA
FIATAL GALAMB BEMUTATÓ

2020. szeptember 26-án, Törökszentmiklóson, a jól 
bevált Borostyán Borozó udvarán került megrendezésre a 
fajtaklub már hagyományos éves fi atal bemutatója.

A Magyar Szarka Keringő Tenyésztők Fajtaklubja 
tagsága ismét összefogott. Hét tenyésztő állította ki legszebb 
fi atal galambjait. Minden színváltozat megtalálható volt. 
Sárga, vörös, fekete, hamvas és a kék szín, összességében 
72 egyed magyar szarka keringő galamb került a bemutató 
ketrecekbe. Sajnos az időjárás nem kímélt minket mivel 
esős, borús időnek néztünk elé, de ezen is felülkerekedve 
egy nagyon jó hangulatú bemutatót hoztunk össze. A 
tenyészidőszak végéhez közeledve ez az első megmérettetés 
minden tenyésztő számára. Így mindenki a legtöbbet 

kihozva magából és galambjaiból, jól felkészített magyar 
szarka keringőket láthattunk. Meggyőződésem, hogy a 
fajta még mindig rohamos tempóban fejlődik, a tenyésztők 
mindig tudnak újat, jobbat mutatni egymásnak és ez 
nagyon jót tesz az egymás közötti „versengésnek”.

Előzőekben a tagság megszavazta a közös bírálatot, 
ami azt jelenti, hogy a bemutatóra nevezett tenyésztők 
szavazataikkal döntötték el, választották ki az első három 

helyezett hímet és tojót. Ez egy nagyon jó gyakorlat annak 
érdekében, hogy még jobban egységesítsük a fajtát. A 
szavazatok leadása után látszott is, hogy egy irányba 
tartanak a tenyésztők, ami számomra nagyon kellemes 
meglepetés volt. Mivel minden tenyésztő ezt a napot 
magyar szarka keringő galambjainak és a fajtaklubnak 
szentelte, lehetőségünk volt fajtaklub taggyűlést tartani. 
A tenyésztők kihasználták a V-59 egyesület által 
szervezett találkozón a személyes szakmai beszélgetés, a 

tapasztalatcsere lehetőségét. A szemfülesebb látogatók és 
tenyésztők még egy kisebb magyar szarka keringő galamb 
falkára is fi gyelmesek lettek, melyek a borús időben is 
bizonyították röpképességüket.

Ponyokai Bence Márk
Magyar Szarka Keringő Fajtaklub elnök 

Fényképek: ©Maróti Gábor

Hím Tojó
1. Polgár Zsolt Németh István
2. Deák Sándor II Polgár Zsolt
3. Maróti Gábor Németh István

Sárga magyar szarka keringő, tenyésztője Németh István Vörös magyar szarka keringő, tenyésztője Polgár Zsolt
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MAGYAR MESTER…
3. FEJEZET
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MGKSZ 2020. ÉVI RÖPVERSENY EREDMÉNYEK

Öreg galamb versenyek hosszidő röpmag. tűnő megülő pont

Szegedi magasszálló keringő, II. csoport, A/2 osztály, Emlékverseny 2020.06.07. 
1. Huszák Zoltán V-068 4:12 0:12 8 0:19 564 standard

Bírálók: Gupcsó Pál, Puskás Ferenc B-017

I. csoport, B osztály, Emlékverseny 2020.06.07.
1. Fényszárosi Zsolt V-126 4:30 0:06 0:19 484
Kecskeméti magasröptű keringővel

I. csoport, A osztály, Emlékverseny 2020.06.13.
Bajnok: Zsibrita Csaba V-273 9:44 0:38 3:44 0:20 3530 standard

Bírálók: Fritz Sándor, Czirkos István V-126
2. Dobosi István V-126 7:41 1:02 3:53 0:22 3490 standard

Bírálók: Tóth László, Pipicz Tibor V-039
3. Kéri Gábor V-273 9:50 1:10 2:55 0:17 3120 standard

Bírálók: Blaskovics Tamás, Hervai Miklós V-126
4. Lajos Norbert V-039 9:33 2:09 1:50 0:16 2182 standard

Bírálók: Orbán János, Lázár Gábor V-070
5. Antal Lajos V-126 8:35 1:00 1:03 0:19 1433 standard

Bírálók: Rendes József, Góra István V-286
6. Kovács Imre V-039 10:44 0:25 0:10 0:19 960
7. Krajkó Gábor V-039 7:25 0:38 0:24 837
8. Kováts Zsolt V-126 7:53 0:40 0:21 833
9. Buza József C-033 6:34 0:20 594
Csapat bajnok: V-126 15 ponttal

I. csoport, A osztály, Öreg előverseny eredmények 2020.06.20.
1. Tóth László V-039 9:20 0:05 0:58 0:15 1074
2. Kovács Imre V-039 10:14 0:05 0:23 844
3. Vémi Lajos V-033 9:23 0:21 773
4. Lukács József C-014 8:37 0:20 717
5. Antal Lajos V-126 7:06 0:23 656

I. csoport, A osztály, Öreg előverseny eredmények 2020.06.27.
1. Söregi Ferenc C-055 3:12 0:06 2:22 0:14 968
2. Krajkó Gábor V-039 6:08 0:34 0:11 0:16 704
3. Reibl László V-126 6:14 0:08 0:10 0:21 676
4. Molnár István C-033 8:57 0:16 652
5. Lajos Norbert V-039 6:30 0:15 510
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Öreg galamb versenyek hosszidő röpmag. tűnő megülő pont

Szegedi magasszálló keringő, II. csoport, A/2 osztály, Öreg verseny 2020.07.04. 
1. Huszák Zoltán V-068 4:12 0:14 404 standard

Bírálók: Puskás Ferenc, Szuttor Mihály B-017

I. csoport, A osztály, Champion verseny eredmények 2020.07.04.
Bajnok: Geiszt György V-126 8:59 1:41 3:09 0:15 2992 Standard

Bírálók: Ornyik Béla, Nagy Attila V-070
2. Kovács Zoltán V-126 6:15 1:31 2:45 0:23 2834 Standard

Bírálók: Kovács Péter C-111, Kovács Zoltán V-085
3. Váczi István V-070 8:05 2:07 2:39 0:18 2828 Standard

Bírálók: Kis László, Tóth István C-033
4. Antal Lajos V-126 7:49 1:24 1:05 0:19 1435 Standard

Bírálók: Molnár Tamás, Molnár István C-033
5. Mészáros István C-033 8:58 1:54 0:20 1184
6. László Gábor V-070 9:06 0:40 0:42 0:18 1138
7. Vémi Lajos C-033 9:35 0:45 0:23 975
8. Farkas Péter V-126 5:13 0:18 0:14 505

I. csoport, A osztály, Öreg döntő verseny eredmények 2020.07.11.
1. Reibl László V-126 6:05 0:09 0:05 0:22 651
2. Molnár István C-033 4:55 0:53 0:17 497
3. Lukács József C-014 5:03 0:15 363
4. Lajos Norbert V-039 3:55 0:24 235
5. Söregi Ferenc C-055 3:43 0:24 223
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Fiatalversenyek hosszidő röpmag. tűnő megülő pont

I. csoport, B osztály, Fiatal verseny 07.26.
1. Kéri Gábor V-273 2:53 0:15 93

I. csoport, A osztály, Fiatal döntő verseny eredmények 20220.08.08.
Bajnok: Reibl László V-126 6:35 0:13 3:47 0:16 2789 standard

Bírálók: Orbán János, Váczi István V-070
2. Zsibrita Csaba V-273 8:00 1:32 2:14 0:23 2428 standard

Bírálók: Schnábel Mátyás, Németh Tibor V-126
3. Farkas Péter V-126 5:20 0:35 1:20 0:24 1680 standard

Bírálók: Sándor József, Gyurcsik Sándor V-273
4. Németh József C-014 5:18 0:44 1:06 0:16 1232 standard

Bírálók: Pazsinczky László, Simon Ferenc C-019
5. Lukács József C-014 6:42 0:27 1:02 0:16 1122 standard

Bírálók: Virág Ferenc, Rózsavölgyi János V-126
6. Czirkos István V-126 7:03 1:12 0:35 0:19 1152
7. Söregi Ferenc C-055 4:50 0:13 2:11 0:24 1128
8. Tóth István C-033 6:02 1:10 0:30 0:22 1032
9. Varga András V-286 5:16 1:11 0:24 0:16 864
10. Magyar Imre V-070 7:56 0:14 716
11. Lajos Norbert V-039 6:40 0:21 600
12. Király Attila C-019 5:25 0:24 565
13. Kovács Zoltán V-126 5:14 0:22 504
14. Bakai Pál V-072 5:47 0:15 337
15. Antal Lajos V-126 4:03 0:24 243
Csapat bajnok: V-126 10 ponttal

Szegedi magasszálló keringő, II. csoport, A/2 osztály, Fiatal verseny 2020.08.30. 
1. Huszák Zoltán V-068 2:17 0:24 137
2. Magyar Imre V-070 2:07 0:18 107

I. csoport, A osztály, Fajtaklub verseny
1. Váczi István V-070 8:05 2:07 2:39 0:18 2828 Standard

Bírálók: Kis László, Tóth István C-033
2. Tóth László V-039 9:26 0:05 0:58 0:15 1074
3. Vémi Lajos C-033 9:23 0:21 773

A Röpgalambtenyésztő Szakosztály vezetősége minden versenyzőnek gratulál az elért eredményekhez!
Köszönetünket fejezzük ki a bírálóknak az elvégzett munkáért!

Kecskemét, 2020. szeptember 9.
Dobosi István

Röpverseny Bizottság elnök
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Kiváló állományból alföldi dudoros postagalambok eladók!
Kiállításgyőztesek, nagyon szép ideális típusú galambok. Ár: 100 Eur/db.
Szeifert Károly 4060 Balmazújváros Batthyány u. 32. Tel.: 06 30 893 6862 

Alföldi parasztgatyás idei fi atalok eladók.
Németh György 8500 Pápa, Mikszáth K. u. 26. Tel.: 06 70 453 6293

Tyúktarka galambok, valamint idei kelésű newhampshire baromfi k eladók Gyulán. 
Hermann Ferenc Tel.: 06 20 392 4739

Egri kék keringő fi atalok és tenyészek eladók.
Krsjak Mihály 2721 Pilis, Bicskei út 35. Tel.: 06 30 496 7401

Eladó fi atal és öreg strasszer galambok több színben.
Lénárt István, 5100 Jászberény, Jászkapitány utca 4. Tel.: 06 70 619 1285

HIRDETÉS

GYÁSZ

Szlávik György
1939-2020

Egy ember, egy barát, egy példás egyéniség. 
Egyesületünknek 1958-tól volt tagjától vettünk végső 
búcsút 2020. október 8-án.
A jó gazda módjára történő gondoskodása tette Őt 
naggyá és felejthetetlenné közösségünkben. Több 
évtizeden át volt pénztárosa egyesületünknek. 
Korábban máltait, napjainkban pedig fehér kingeket 
tenyésztett kiváló minőségben. Maximalista, igazi 
állattenyésztő volt. Tetteit az állatok szeretete, 
szakszerű elhelyezése, tartása, a munka, a család és az 
egyesületben is a maximális gondoskodás irányította.
Áldott legyen embersége!

Búcsúzik tőle a Békéscsabai V-52 sz. Egyesület 
tagsága.






